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Sorin Leoveanu este, cred, singurul  actor român care până la vârsta de treizeci 
şi patru de ani a jucat şi Hamlet, şi Claudius. Primul rol, în regia lui Vlad Mugur, la 
Teatrul Naţional din Cluj (2001);  Claudius, în regia lui Bocsârdi Lâszl6, la Teatrul 
Metropolis (2008). Cum a construit aceste personaje, cum s-a raportat la regizorii cu 
care a lucrat? De aici a pornit discuţia noastră. 

Liana Ornea: Cum e să fii Claudius? 
Sorin Leoveanu :  Nu ştiu.  Nici acum nu-mi dau deama. 
L.O. : Crezi că monologul cu încercarea de rugăciune salvează personajul? 
S.L.: Nu,  nu cred . Cred că îl descoperă. 
L.O.: Noi ştim de la început că el este personajul negativ. Tu zici că nu are 

nimic "bun" în el? 
S.L.: Partea lui "bună" apare tocmai când noi credem despre el că e rău .  În 

monolog apare conştiinţa lui faţă în faţă cu sinele. Deşi încearcă să se roage, să 
se salveze, totuşi eu cred că în interiorul lui el are dreptate să se certe cu propria 
neputinţă şi cu cerul .  Eu cred că el are dreptate când spune că rugăciunile nu sunt 
ascultate. Se întreabă "la ce e bună îndurarea", adică, dacă tot simţi apăsarea, 



vinovăţia, mustrarea conşti inţei ,  trebuie să le simţi o mie de ani, pentru ca să ţi se 
arate dacă a meritat sau nu să te rogi o mie de ani ca să fi i  mântuit!? 

L.O.: Aşadar, nu prea crede În mântuire. 
S.L.: Nu prea. Şi cred că el, ca individ, cu "CV"-ul lui , are dreptul ăsta. 
L.O.: Are, deci, o clipă de sinceritate. 
S.L.: Da, dar e o sinceritate "violenta". El îi cere socoteală Dumnezeiri i .  Sigur, 

nu în urma unei crime ar trebui să o ceară. Dar, probabil că minunile (convertirile, 
revelaţi i le) se întâmplă în momente-limită (ca acestea): după ce comiţi o crimă, 
stai cu tine însuţi şi eşti pus faţă în faţă cu Dumnezeu. Claudius regretă sincer că 
şi-a omorât fratele, nu că a înlăturat o persoană. Asta e problema lu i :  ce persoană 
a omorât. E obsedat de sângele de frate, mai mult decât de crimă. Te-ai aştepta 
ca, în această situaţie, omul să fie cu capul plecat şi cu sufletul smerit. Dar Claudius 
se revoltă în faţa dumnezeiri i ,  împotriva ordini i  din ceruri . Şi e cât se poate de 
sincer. Aşa se vede un caracter puternic - nu vorbesc acum de culoarea lu i :  gri 
sau negru sau alb. Mi se pare frumos că el poate să-i urle lui Dumnezeu gândurile 
lu i  cele mai sincere, în situaţia în care ştie că a greşit. În mod normal ai fi strivit. 
De asta îmi place: pentru că e sincer cu el însuşi şi merge chiar mai departe. 

L.O.: Crezi că acest rol a scos la suprafaţă o latură "negativă" din Sorin 
Leoveanu? 

S.L.: Ea există în fiecare, aşa suntem lăsaţi pe lume. 
L.O. : Consideri că e un pas către alte personaje diabolice? 
S.L. : Aş încerca doar să descopăr până unde mă pot duce din punctul de 

vedere al personajelor diabolice sau negative. Mă atrag pentru că, de cele mai 
multe ori ,  sunt personaje cu o lume lăuntrică foarte bogată. I nstinctul lor este foarte 



viu, puternic şi iese la suprafaţă sub foarte multe aspecte. Dacă fiecare personaj 
ar avea un mecanism, la personajele diabol ice, în permanenţă, şi când dorm, în 
ele s-ar mişca ceva mai mult decât rotitele care se mişcă doar ca să tină instalatia 
caldă, să nu ruginească. Aceste perso'naje, fi ind foarte bogate, te obligă să crezi 
şi să-ţl doreşti n işte lucruri pe care, în mod firesc, în viata ta , ti-e frică să ti le recu
noşti . In viaţă, când superi un prieten sau eşti ciufut, nu te împ'aci prea bine cu tine, 
nu-ţi face plăcere să recunoşti că ai şi latura asta . Caracterele "negative", care se 
joacă cu viaţa altora (în piesă), obligă actorul la un alt soi de a se privi el pe el 
însuşi . Te obligă să ajungi în nişte zone unde altfel nu ai ajunge. 

L.O.: Acum şapte ani, atunci când jucai tu Hamlet, cum l-ai perceput pe 
Claudius? 

S.L.: Îmi plăcea enorm.: Credeam şi cred şi acum că e unul dintre cele mai 
sincere personaje din piesă. In economia spectacolului , aveam o foarte mare nevoie 
de Claudius. Cred că are o minte perversă, perfectă . 

L.O. : Când jucai Hamlet, considerai că personajul tău e total pozitiv, bun? 
S.L.: Nu, nu era bun. Era un ne-bun. 
L.O.: Dar nebunia era .,făcută", jucată. 
S.L.: Era şi jucată, dar era şi nebun .  Ideea că "Vremurile şi-au ieşit din matcă. 

Nenoroc să fiu născut să le adun la loc" era un pariu cu el .  Aşa o luam. Pentru că 
altfel nu se justifica nimic. El spune asta după ce vorbeşte cu fantoma. Or, asta nu 
se întâmplă în fiecare zi. Încă de la primele discuţii , domnul Vlad Mugur ne-a cerut 
să ne gândim ce înseamnă pentru noi , aşa-zişii oameni sănătoşi, normali ,  un nebun. 
Ne-a spus că cei pe care noi îi numim "nebuni" sunt oamenii care încearcă, cu 
foarte mare chin, să facă în acţiuni ,  în gesturi , în relaţi i ,  ceea ce nouă ni se pare 
normal. Şi ne-a mai cerut să găsim în joc graniţa dintre normalitate şi nebunie; 
până unde este normalul şi de unde începe nebunia. Asta a fost foarte important 
ca gând, ca mod de lucru , ca mod de a simţi un personaj .  Din momentul în care 
Hamlet spune: " Vremurile şi-au ieşit din matcă . .  ", el se poate duce în nebunie, sau 
unde vrem. În construcţia spectacolului ,  erau momente când Hamlet uita textul .  
Monologul ,A fi sau a nu ff e spus de cei lalţi , pentru că Hamlet î l  u ită. 

L.O. : Pentru tine nu a fost frustrant că ţi s-a luat "a fi sau a nu fi"? 
S.L.: Nu .  Aşa avea o valoare mult mai mare, pentru că se întâmpla de faţă 

cu actori i ,  se întâmpla în "teatru în teatru" .  Era mult mai adevărat decât o piesă 
genială - era însuşi Teatrul .  Înainte de "a fi sau a nu fi" ,  actori i tocmai dau o probă 
de talent recitând cu lacrimi în ochi versuri despre Hecuba. Şi Hamlet are un alt 
monolog în care spune "Nu-i nimeni să mă scuipe in faţă? Ce vită sunt! Ruşine!' 
După ce te "deschizi" în asemenea hal,  nu mai are valoare indoiala. Dacă trăim 
durerea, ea ne face incapabili să mai judecăm,asta în prima fază! Trăieşti cu ea, 
o simţi, nu mai meditezi, nu te mai îndoieşti. 

L.O.: La intoarcerea din Anglia, aveai acelaşi costum ca şi fantoma. Te intorceai 
deja mort? 

S.L.: De la întoarcerea din Anglia aveam acelaşi costum ca şi fantoma, curgea 
din mine acelaşi var. Tot decorul era un şantier nesfârşit. Eram o parte a decorului. Mă 
întorceam împăcat, cu aceeaşi dorinţă de răzbunare, dar împăcat cu moartea. Hamlet 
spune: "Dacă tot e să pleci, ce contează dacă pleci o clipă mai devreme. Totul e să fii 
gata". Iar în spectacolul de la Metropolis, el spune: " . . .  Să fii pregătit'. Să fii pregătit 
înseamnă să te aştepţi la ce se va întâmpla. "Să fii gata" presupune mult mai mult. 

L.O.: Cum a fost să Înveţi acest text, tu avându-1 În cap pe cel de la Cluj? 
Nu-ţi venea să spui replicile lui Hamlet? 



TEATRUL,· · ·  SI 

S.L. :  Greu. Nu că-mi venea să le zic, încercam cât pot de mult să nu  le mai 
aud. La început îmi veneau în minte replici le lui Claudius din traducerea de la Cluj 
şi mai strecuram câte o replică de acolo. Acolo era: "Tu, rege al Angliei, fă ce ştii 

ca Hamlet să dispară". Aici este " . . . ca Hamlet să moară". Mi se pare că "să dispară" 
e mai mult decât "să moară". Să dispară presupune să dispară şi d in conştiinţa lui  
Claudius, nu numai moartea fizică. Când zici "ca Hamlet să dispară", îţi deschizi 
un drum pe care poţi să mergi peste câteva scene. 

. � _ . . . . _ 

L.O. : Am văzut că la repetiţii, când nu lucrezi, sta1 m sala ŞI te wţ1. Te ajuta 

să-ţi găseşti personajul? . . . � _ 

S.L.: La repetiti i ,  stau în sală şi mă u it la coleg1, la reg1zor. Atunci mvaţ foarte 
multe, înţeleg foarte mult. Aud sensuri noi pe care colegii 1� dau a!'umitor cu�inte, 
după care le iau şi mă joc cu ele, să văd unde pot duce. Vad felul m care reg1zorul 
dă indicaţii şi când colegul  lucrează după noile indicaţii mă uit la regi�or să văd î� 
ce fel îl ascultă pe actor. Dacă te u itai la domnul Mugur când lucra cu c1neva, vedeai 
actorie pură,  era un spectacol în sine, un spectacol de forţă, de energi i ,  de mora
l itate, de felul cum ascultă; participa atât de mult, încât era mai bogat decât tot 
ceea ce se întâmpla pe scenă. 1 1  ajuta pe actor dintr-o altă emisferă, de undeva 
din public, juca cu el, fără ca actorul să-I vadă, să-I simtă . 

L.O. : Cum a fost lucrul cu Bocsardi? 
S.L.: Cu Bocsârdi trebuia să lucrez de mai multe ori (la Craiova, la Nottara, 

Odeon), dar abia acum s-a întâmplat. În primul rând, avem aceeaşi şcoală: Târgu 
Mureş. Pornim de la aceleaşi reguli de repetiţi i ,  citim printre rânduri oarecum la fel .  
La modul  de a aborda ne-am înţeles perfect. Mi-a dat o l ibertate pe care o recu
noşteam şi în el .  Ne-am înţeles foarte bine. Ca metodă ,  curaj de a aborda ceva, 
am fost pe aceleaşi lungimi de undă. E o l ibertate care te chinuie, în care nu e 
comod, nu e confortabi l .  

L.O.:  În ce fel te chinuie? Că trebuie să sapi singur În tine? 
S.L.: Da.� Cred că trebuie să-ţi pese mai mult de tot ce se întâmplă în jurul 

tău ,  în trupă. In România nu cred ca se poate face o trupă, doar dacă te retragi 
undeva luni  de zile, să lucrezi împreună şi să nu mai faci şi altceva. De exemplu,  
cum a fost la Crimă şi pedeapsă. Să stai de dimineaţă până seara, să vorbeşti 
orice, să fie totul deschis, sincer chiar şi atunci când sunt lucruri mai puţin plăcute. 
Vreau să spun că nu se poate face un spectacol cu o piesă mare fără să existe 
mai mult decât repetiţi i .  Pentru asta probabil e de vină momentul în care trăim, 
felul ,  sistemul în care trăim, străzile pe care mergem . . .  noi . . .  

L.O.: La Crimă şi pedeapsă, atunci când se ridica o scenă nouă, Kordonski 
vă punea mai Întâi pe voi să improvizaţi - tu aveai propuneri nenumărate. Apoi 
alegea o variantă, sau vă ducea unde voia el? 

S.L.: N u  pot să spun că alegea, ci , pur şi simplu, el simtea adevărul scenei . 
Simţea ruseşte. Când venea la repetiţi i ,  nu avea în faţa lui  n ici măcar un geam 
transparent, sufletul lui era în permanenţă deschis. Asta se vedea când îti arăta o 
scenă. Când îi spunea el o replică de-a mea lui  Raskolnikov, prin felul cum o 
spunea, prin gesturi , atunci vedeai de fapt cum e sufletul lu i  vedeai tot universul 
!ui ca om şi ca actor, credinţa lui în ceea ce face şi de c� e el acolo cu noi . 
In momentul acela era firesc să te deschizi la fel ,  fără să te gândeşti , fără să 
calculezi . A fost prima oară, de la Hamlet, când am simtit că trăiesc 
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